
Výbor pro výchovu a vzdělávání ZHMP 
5. 12. 2023 

  
VIII. jednání Výboru pro výchovu a vzdělávání ZHMP (dále jen „Výbor“) se uskutečnilo od 
14.00 hod. v místnosti 135 na Nové radnici, 1. patře (Mariánské náměstí 2/2, Praha 1) 
Jednání řídil předseda Výboru Jiří Brůžek. 
  
Přítomní členové/ky Výboru: 
Jiří Brůžek 
Ing. Mariana Čapková, MBA 
Mgr. Jan Čižinský 
RNDr. Marcela Plesníková 
Mgr. Jana Štrosová 
Mgr. Jakub Lepš, M.A. 
Lucie Kubesa 
Ing. Jana Komrsková 
Prof. MUDr. Zdeněk Seidl, CSc. 
  
Omluveni: 
MgA. Irena Pohl Houkalová 
Bc. Jan Kolář 
  
Hosté: 
Jiřina Hübnerová 
K. Ulbrichová 
Tomáš Brabec 
Marta Semelová 
Alena Melzerová 
Zdeňka Havlová 
  
Tajemnice: 
Michaela Šarochová, sekretářka dlouhodobě uvolněného člena ZHMP Jiřího Brůžka 
 
Program: 

1. Zahájení, schválení programu  
2. Volba ověřovatele zápisu 
3. Schválení zápisu z jednání výboru ze dne 17.10.2023 a 23.11.2023 
4. Souhrnná informace o tiscích schválených Radou HMP na jejím 31. jednání. 
5. Tisky, které budou předloženy k projednání na zasedání ZHMP  
6. Školské rady – informace o nominacích do ŠR na 2/2024 
7. Umístění dětí azylantů do škol v městských částech 
8. Zpráva o umístění žáků 9. tříd do prvních ročníků středních škol 
9. Demografická data k 2023 
10. Diskuse a závěr. 

 
1. Zahájení, schválení programu 
Jednání zahájil úvodním slovem předseda Výboru Jiří Brůžek ve 14:00 hodin.   
Přítomno bylo 7 členů. Výbor byl usnášeníschopný. 
 
Předseda výboru, pan Brůžek, zahájil jednání o programu. Pan předseda posouvá bod č. 9 na 
místo bodu č. 3, který má prezentovat paní Havlová s panem Brabcem z Institutu plánování a 
rozvoje. Pan předseda dal návrh na zařazení bodu týkajícího se rozšíření kapacit škol a výkupu 
k budovám budoucích školských zařízení jako poslední bod programu. 
 



Pan profesor Seidl na chvíli odběhl a hlasovalo pouze 6 členů. 
 
hlasování: pro-proti-zdržel se 
6-0-0 
 
Program jednání byl schválen. 
 
  
2. Volba ověřovatele zápisu 
Ověřovatelem zápisu z jednání byla navržena: Mariana Čapková. 
 
hlasování: pro-proti-zdržel se 
6-0-0 
  
Návrh byl schválen. 
 
3. Schválení zápisu z jednání výboru ze dne 17.10.2023 a 23.11.2023 
Pan předseda zahájil hlasování ke schválení zápisu ze dne 17,10,2023 a 23.11.2023.  
 
Hlasování: pro-proti-zdržel se 
6-0-0 
 
Zápis z jednání ze dne 17.10.2023 a 23.11.2023 byl schválen. 
 
4. Demografická data k 2023 
Paní Zdeňka Havlová zahájila prezentaci na téma Demografická data k roku 2023. IPR 
posuzuje standardy občanské vybavenosti a posuzuje, jestli bude občanská vybavenost do 
budoucna vyhovovat. Tento úkol má IPR zadaný RHMP.  
Slovo si převzal pan Brabec, který na úvod řekl, že počet obyvatel HMP roste. V roce 2021 
došlo k úbytku obyvatel, ale pouze statisticky, protože jsou zde obyvatelé evidování, ale 
stabilně tu nežijí. Prognóza je růst počtu obyvatel v Praze o 300 tisíc do roku 2050. Představil 
varianty výhledu růstu počtu obyvatel.  
Pan předseda se ptal na podrobnosti ohledně rychlosti růstu obyvatel. Pan Brabec mu 
odpověděl, že poroste pomaleji. 
Pan Brabec pokračoval v prezentaci materiálu. Nejvyšší přírůstek bude ve věkových 
kategoriích děti a senioři. Poté představil, jak bude projekt dál pokračovat a kdy budou další 
výsledky. Kromě studie IPR plánuje i interaktivní dashboard.  
Pan předseda otevřel diskuzi a chtěl vrátit slide v prezentaci na slide Zvýšení počtu obyvatel 
o 300 tis. do roku 2050. A chce vysvětlit náhlé snížení obyvatel v roce 2021 při sčítání lidí, bytů 
a domů. Dle pana Brabce to vzniká tak, že se cizinci přihlásí, ale už se neodhlásí. Respektive 
je neodhlásí Ministerstvo vnitra. 
Pan předseda se ptal, jestli jsou tedy relevantnější data od mobilních operátorů, ale pan 
Brabec mu odpověděl tím, že přesnější data jsou ze sčítání. Pro prognózy příbytku obyvatel 
jsou lepší data ČSÚ. 
Pan předseda chtěl dál zobrazil slide Růst počtu dětí a seniorů v čase. Pak Brabec mu 
odpovídá, že v roce 2060 bude vysoká porodnost, protože nyní je vysoká porodnost a ta 
generace za 30 let bude mít děti. 
Dále se pan předseda ptal na migraci, ale pak Brabec mu odpověděl, že starší lidé se stěhují 
z Prahy, ale poze mladší se přistěhovávají. 
Paní Kubesa požádala o zaslání prezentace pro pracovní účely výboru. 
 
V čase 14:20 přichází člen výboru, pan Čižinský. Výbor je usnášeníschopný, celkový počet 
členů výboru je 8. 
 



Výbor bere pracovní materiály IPR na vědomí. 
 
Hlasování: pro-proti-zdržel se 
 8-0-0 
 
Materiály byly přijaty na vědomí. 
 
4. Souhrnná informace o tiscích schválených Radou HMP na jejím 31. jednání. 
Pan předseda zahájit rozpravu k tomuto bodu. 
Pan předseda ukončil rozpravu a zahájil hlasování. 
 
Výbor bere na vědomí souhrnnou informaci o tiscích schválených RHMP. 
Hlasování: pro-proti-zdržel se 
8-0-0 
 
Výbor vzal na vědomí souhrnnou informaci o tiscích schválených RHMP. 
 
5.Tisky, které budou předloženy k projednání na zasedání ZHMP  
Pan předseda představil tisky Z-11880 a Z-11867, které mají být projednány ZHMP dne 
14.12.2023 a zahájil rozpravu k tomuto bodu.  
Pan starosta Čižinský se ptal na rozpočet HMP, konkrétně na balíček pomoci Pražanům, který 
se nedostal do rozpočtu a žádá o podporu tohoto programu Zastupitelstvo HMP.  
Pan předseda ukončil rozpravu a zahájil hlasování k tomuto bodu. 
  
Hlasování: pro-proti-zdržel se 
8-0-0 
 
Výbor doporučuje schválení tisků ZHMP. 
 
6. Školské rady – informace o nominacích do školských rad do 2/2024. 
Pan předseda přednesl informace ke školským radám a nastínil členům výboru postup při 
hledání a doporučování dalších členů školských rad. 
Výbor bere na vědomí informaci o volbě členů školských rad. 
 
Hlasování: pro-proti-zdržel se 
7-0-1 
 
Informace byla vzata na vědomí. 
 
7. Umístění dětí azylantů do škol v městských částech 
Paní Hübnerová a paní Ulbrichová prezentovaly informace o umisťování dětí azylantů do škol. 
8656 dětí a žáků je umístěných. Městské části jsou nejvíce zatíženy migranty, a to je zejména 
Praha 3, Praha 5 a Praha 9, a s těmito městskými částmi byl vytvořen pohovor na zohlednění 
podpory a nalezení rezerv. Pokud se najít nepovede, bude zajištěno 14.12.2023 jednání s 
Ministerstvem školství mládeže a tělovýchovy. Neumístěné děti se budou snažit dále umístit 
jinam. 
Pan předseda otevřel rozpravu a požádal o informaci ohledně středních škol.  
Paní Hübnerová mu odpověděla, že se otevírají nulté ročníky, do kterých se můžou děti 
azylantů zapojit. Odbor školství si vyžádal z ministerstva statistiku pojednávající o tom, jakým 
způsobem přešly děti ze základních škol na střední školy. Neumístěných dětí na střední školy 
je 280, což je zhruba o 100 víc než loňský školní rok. V tomto počtu jsou děti, které opravdu 
nechtějí pokračovat anebo děti, které rodiče nechají rok doma, pokud se nedostaly na 
preferovanou školu a dítě se o ni bude ucházet v dalším roce. Odbor zjišťoval, kolik zůstalo na 
středních školách volných míst a těch volných míst je 240.  



Pan profesor Seidl se ptal, zda se na všechny školy konají přijímací zkoušky.  
Paní Ulbrichová mu odpověděla, že některá střední odborná učiliště zkoušku nemají, ale jinak 
všichni ostatní společnou zkoušku dělají.  
Pan profesor Seidl podotkl, že Lex Ukrajina je zvýhodněný pro děti ukrajinských běženců, ale 
ostatní děti jsou znevýhodněny. Dále se ptal na úpravu maturitní zkoušky pro děti uprchlíků z 
Ukrajiny.  
Paní Ulbrichová mu odpověděla, že dítě ukrajinských migrantů bude mít spíš více času a jiné 
uzpůsobení podmínek, například slovník, ale znalostní bázi budou mít všechny děti stejnou. 
Paní Štrosová dodává, že zkoušky u cizinců všeobecně nejsou správně nastaveny, ale u 
starších dětí by se měla jazyková zkouška zjednodušit na úroveň B1.  
Pan profesor Seidl podotýká, že ve Francii by nikdo zkoušku pouze na úroveň B1 nepovolli. 
Pan Štrosová mu odpovídá, že v zahraničí je ten systém lépe propracovaný. 
Paní Hübnerová dodává, že by měl být zaveden systém HL, kdy pokud dítě neudělá maturitu, 
mělo by mít možnost mít alespoň výuční list, ne skončit pouze se základním vzděláním. Co se 
týče cizinců, začal se tam taky nastavovat stran MŠMT systém pro lepší výuku jazyka českého 
a na ZŠ je možnost zvolit si místo světového jazyka hodiny češtiny. Ale také dodává, že záleží 
na sociálním zázemí dítěte. 
Pan starosta Čižinský poznamenal, že by bylo dobré zjistit informaci o tom, jestli se žáci 
středních škol vzdělává tam, kde se chtěli vzdělávat.  
Paní Hübnerová mu odpověděla, že jsou potřebné i obory s výučním listem a že dítě v 15 
letech kolikrát samo neví, kam chce jít. Rozšiřují se obory H+L, kdy ve třetím ročníku získá 
výuční list a následně pokračuje dál do čtvrtého ročníku. Nový systém přihlášek má navíc 
donutit děti prioritizovat danou školu v přijímacím řízení. 
Pan profesor Seidl poznamenal, že aby každý studoval jen to, co se mu líbí, je nesmysl a 
problém by vyřešily dvě maturity – první a druhý stupeň - jeden klasická maturita a druhý pro 
možnost studia na vysoké škole.  
Paní Hübnerová uvedla jako příklad konzervatoř. 
Pan starosta Čižinský podotkl, že konzervatoř není dobrý příklad, ale lze předpokládat, že 
pokud všeobecné vzdělání budeme poskytovat všem, co o něj mají zájem, tak děti si pak samy 
stejně vyberou obor, v kterém chtějí pokračovat.  
Paní Ulbrichová popisuje přesnou funkčnost přihlášek na střední školy na jaře 2024.  
Pan předseda odkazuje na webové stránky www.prihlaskynastredni.cz, kde jsou souhrnné 
informace. 
13.12.2023 má probíhat seminář o digitálních přihláškách na střední školy, první část je o 
základních školách, později o středních školách. Seminář se koná v Kongresovém centru.  
Pan předseda ukončil rozpravu a zahájil hlasování. 
 
Výbor bere na vědomí informaci o umístění dětí azylantů do škol v městských částech 
Hlasování: pro- proti-zdržel se 
8-0-0 
 
Informace byla přijata na vědomí. 
 
15:05 odchází pan Seidl a paní Štrosová. Výbor není usnášeníschopný. 
 
9. Zpráva o umístění žáků 9. tříd do prvních ročníků středních škol 
 
Tento bod byl sloučen s bodem č. 8 a nebyl hlasován. 
 
15:15 odchází paní Čapková. Výbor není usnášeníschopný. 
 
10. Vytipované objekty pro odbor školství 

http://www.prihlaskynastredni.cz/
http://www.prihlaskynastredni.cz/


Slovo si vzala náměstkyně primátora, paní Komrsková. Řekla, že je v souladu s tím, že se 
rozšiřují kapacity, ale nechce bianco šek pro doporučení výboru k výkupu nemovitostí bez 
materiálů, které pan radní Klecanda poslal pozdě. 
Pan starosta Čižinský říkal, že není proti výkupu budov pro školská zařízení, ale zároveň 
vyjadřuje pochopení pro to, že když se chce vykoupit, musí se jednat rychle. 
Paní náměstkyně dodala, že nechce opakovat situaci výkupu budovy Pošty. A že je rozdíl, 
pokud hlavní město vykupuje budovu, která už k účelu vzdělávání slouží, nebo když se 
vykupuje ruina.  
Pan předseda dodal, že se jedná o budov Kodaňská 97 na Praze 10, potom Přívozní 1 na 
Praze 7 a třetí je na Praze 7 U Pergamenky 11.  
Pan Čižinský dodal, že počet budov je konečný a další už Praha nenajde. Je třeba se tam jít 
podívat, není potřeba to kupovat v řádu dnů a hodin. Souhlasí ale s tím, že nejde být pod 
tlakem, zároveň se nemá dávat výkupu budov pro školská zařízení ekonomický smysl.  
Paní náměstkyně dodala, že jsou různé možnosti využívání budov a teď budova, která je přímo 
na metru, je využívána pouze z 10 % a zbytek je prázdný, tak jestli by Praha nechtěla tu školu 
zřídit spíš tam. Je tam prostor pro 390 dětí. 
Paní místostarostka Plesníková podpořila stanovisko paní náměstkyně, protože podklady k 
výkupu budov přišly pozdě. Navrhuje zároveň hlasování per rollam, pokud by se spěchalo na 
stanovisko výboru. 
Paní náměstkyně dodala, že všichni zastupitelé jsou pro rozšiřování školských kapacit.  
Pan starosta se přimlouval  o co nejužší spolupráci s městskými částmi, například při 
rekonstrukcích školských budov apod.  
 
 
11. Různé a diskuze 
Pan předseda zahájit rozpravu a ukončil rozpravu.  
 
 
 
………………………………………………… 
Jiří Brůžek, předseda Výboru pro výchovu a vzdělávání ZHMP   

 

 

………………………………………………… 

Ing. Mariana Čapková, MBA, ověřovatelka zápisu 

 

 

Zapsala: Michaela Šarochová, tajemnice Výboru pro výchovu a vzdělávání ZHMP 

 


